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0101  گزارش جملــه  از وضعيت نامناسب کارگران 
ساختمانی و مشکلات عدیده آن ها؛

 پیر شدن و مردن 
در آرزوی بیمه شدن

رئیس جمهور در دیدار اعضای مجمع نمایندگان استان تهران:

توافق های خوبی در سفرهای اخیر 
به کشورهای منطقه داشتیم

وزیر امور خارجه در دیدار با همتای اردن:

اقدام جمعی برای توقف ماشین 
جنگی رژیم اسرائیل ضروری است

وزیر نفت:

حادثه پالایشگاه شوشتر احتمالا 
ناشی از قصور عامل انسانی است
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 در هزاره سوم اتفاق افتاد!
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مدیرعامل بانک صادرات ایران:

 یاد مهندس مفرح
 آغازگر دوران نوین در بانکداری 

دیجیتال سپهر است

  وزیر راه و شهرسازی خبر داد؛

گذاری قراردادهای  وا
مسکن به خانواده های 
داغدیده حادثه طبس 0404

 مدارس کانکسی؛
معضل یا ضرورت؟

صفحه 02

نگاهی به سازه مدارس متحرک در مناطق کم برخوردار 
و تمام آنچه برای سامان دهی آن ها لازم است؛

استفاده از کانکس، برای مسئولین امر مزایایی دارد که باعث شده 
تحصیــل در آن هــا را برای گروهــی از دانش آمــوزان دائمی کنند. 
از مزایــای آن ها می توان به این اشــاره کرد کــه قابل جابجایی اند 
و نیازی نیســت متولیان به خود زحمت ســاخت مــدارس کامل 
و مجهــز در هــر منطقــه ای را بدهنــد. همچنیــن شــرایط خاص 
کانکس ها، آن ها را از تجهیز به سیســتم سرمایشــی و گرمایشــی یا ملزومات 
کلاس هوشمند بی نیاز می کند. در واقع کسی هم چنین درخواستی ندارد چرا 

که همه می دانند نمی توان از کانکس چنین توقعاتی داشت...

سیاستاینترنت

وزیر ارتباطات:

 کیفیت فعلی سرعت اینترنت به وضعیت
 منطقه بازمی گردد

وزیر نفت:

حادثه پالایشگاه شوشتر احتمالا ناشی از قصور 
عامل انسانی است

»ســتار هاشــمی«، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در حاشیه جلسه هیئت 
دولــت در جمــع خبرنــگاران اظهــار کــرد: هفتــه آینــده جلســه ای بــا حضور 
خبرنــگاران برگزار خواهیم کرد و درباره تمامــی موضوعات مرتبط با وزارت 

ارتباطات از خدمات پست تا شبکه  اینترنت با آنان گفت وگو خواهیم کرد.
بــه گــزارش ایســنا، وی درباره وضعیــت ســرعت اینترنت کشــور، گفت: این 
وضعیت مقداری به شرایط منطقه و وضعیت سایبری بازمی گردد و طبیعتاً 

گزارش دقیق و کارشناسی آن را هفته آینده با آمار و ارقام به خبرنگاران اعلام 
می کنیم.

 وی دربــاره وضعیــت بررســی لایحــه حفــظ حریــم خصوصــی کاربــران در 
مجلس، اظهار کرد: این لایحه از صحن به کمیسیون  بازگشته و در کمیسیون 
در حال بررســی و نهایی شــدن اســت. امیدوارم در آینده نزدیک جمع بندی 

شود.

دانشگاه

وزیر علوم:

دانشجویان مشمول احکام انضباطی به کلاس های 
خود بازگشتند

وزیر علوم گفت که تمام انشــجویانی که مشــمول احــکام انضباطی بودند به 
کلاس های خود بازگشتند. به گزارش ایسنا، حسین سیمایی صراف در حاشیه 
جلســه هیئت دولت در جمع خبرنگاران در پاســخ به این پرســش که آیا آمار 
دقیقی از تعداد دانشــجویانی که به کلاس های خود بازگشته اند دارید؟ گفت: 

احکام قضایی در خصوص دانشجویان به خاطر اتفاقات سال ۱۴۰۱ نداریم.
وی ادامه داد: پرونده هایی که داشتیم، همگی احکام انضباطی بودند که یک 
به یک بررســی شد و طی بخشــنامه ای هم اعلام کردیم و همه دانشجویان به 

کلاس های خود بازگشتند.

مالیات

وزیر اقتصاد:

فراریان از پرداخت مالیات، به شایعات دامن می زنند
وزیــر امــور اقتصــادی و دارایــی گفــت: حــرف بــدی زدنــد؛ گفتنــد دولت 
می خواهــد به حســاب مردم دســت ببرد کــه اصلا چنین چیزی نیســت. 
ســازمان امور مالیاتی به موجب قانون برنامه هفتم توسعه موظف است 
اطلاعات مربوط به بانک ها و شهرداری ها را به صورت برخط داشته باشد.
بــه گــزارش ایســنا، عبدالناصــر همتی در حاشــیه هیئت دولــت در جمع 
خبرنگاران، گفت: نرخ ارز قابل تحمل نیست و باید کاهش یابد، البته نظر 

بانک مرکزی کاهش دادن تدریجی نرخ های بازار است.
وی ادامه داد: بالا بودن ســود بانکی در بلندمدت آثار منفی دارد و تلاش 

می کنیم این سود را کاهش دهیم.
وی در واکنش به اتصال حســاب بانکی اشــخاص به سامانه سازمان امور 
مالیاتی گفت: اتصال حساب بانکی مردم به سامانه سازمان امور مالیاتی 

هیچ اشکالی ندارد، الان هم هست.

همتــی ادامه داد: حــرف بدی زدنــد؛ گفتند دولت می خواهد به حســاب 
مردم دســت ببرد که اصلا چنین چیزی نیســت. ســازمان امور مالیاتی به 
موجــب قانــون برنامه هفتم توســعه موظف اســت اطلاعــات مربوط به 
بانک ها و شــهرداری ها را به صورت برخط داشــته باشــد. این اقدام برای 
جلوگیــری از فــرار مالیاتــی انجــام می شــود نه بــرای دخالت در حســاب 

شخصی افراد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی متذکر شد: فکر می کنم افرادی که می خواهند 

فرار مالیاتی داشته باشند به این شایعه دامن می زنند.
وی بــا رد تاثیرپذیــری گــردش حســاب های بانکی افراد بــر دهک بندی و 
صدک بنــدی و حذف افــراد از نظــام یارانه های نقدی گفت: این مســئله 
قطعا روی این موضوعات تاثیر ندارد. هدف فقط فراریان مالیاتی هستند 

و ربطی به مردم ندارد.

وزیر نفت گفت: پالایشــگاه غیردولتی در شــهرک صنعتی شوشتر به احتمال 
زیاد بر اثر قصور عامل انسانی آتش گرفت.

به گزارش ایســنا، محســن پاک نژاد در حاشــیه جلســه هیئت دولت در جمع 
خبرنگاران، گفت: در جلسه هیئت وزیران مباحث عمومی مربوط به بودجه و 
روابط مالی شرکت ملی نفت با دولت مطرح شد. نقش حمایتی رئیس جمهور 

و سایر اعضا در ارتباط با موضوع نفت همچنان باقی ماند.
وی با اشاره به حادثه شوشتر، گفت: پالایشگاهی غیردولتی در شهرک صنعتی 
شوشتر با مجوز بهره برداری از وزارت صمت، دچار حادثه شد. اتفاق افتاده در 

این پالایشگاه شاید ناشی از قصور راننده تانکر بود. راننده هنگام بارگیری باید 
اصولی را رعایت می کرد که نکرد، البته حادثه به سرعت مهار شد. آخرین آمار 

تعداد تلفات و خسارت را ندارم.
وزیر نفت گفت: متاسفانه در حوادث این چنینی معمولا نیروی انسانی نقش 
دارد. پاک نــژاد بــا اشــاره به تمهیــدات وزارت نفت برای گازرســانی به مناطق 
شمال شرق کشور، گفت: با راهکارهایی شامل افزایش تولید در مناطق مستعد 
و تسهیل فرآیند انتقال گاز از مناطق تولید کننده به مناطقی مثل شمال شرق 

کشور تلاش داریم زمستان را با کمترین چالش پشت سر بذاریم.

محیط زیست

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست:

برای حال و آینده دریاچه ارومیه  تصمیم گیری می شود
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت گفت: برای وضعیت دریاچه ارومیه 

تصمیم گیری می شود.
بــه گزارش ایســنا، شــینا انصــاری در حاشــیه جلســه هیئــت دولــت در جمع 
خبرنگاران، گفت: هفته گذشته اولین جلسه کارگروه ملی نجات دریاچه ارومیه 

برگزار شــد. مــواردی هم درباره ســاختار دریاچــه و لزوم بازنگــری در آن و هم 
درباره پیشرفت ۲۸ پروژه ای که در دستورکار قرار دارد، مطرح شد.

وی اضافه کرد: مقرر شد طی یک ماه آینده هر دو بخش مورد بررسی و ارزیابی 
قرار بگیرد تا پس از آن برای حال و آینده دریاچه ارومیه تصمیم گیری شود.

آتش سوزی

 علت آتش سوزی بازار آهن شاداباد از نظر
شهردار تهران

شــهردار تهران جوشــکاری ناسالم و ســرایت آتش ناشــی از آن به انبار 
چســب را علت آتش ســوزی هفته اخیر در بازار آهن شــادآباد معرفی 

کرد.
به گزارش ایسنا، علیرضا زاکانی در حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع 
خبرنگاران درباره علت آتش ســوزی هفته اخیر در بازار آهن شــاداباد، 
گفت: شــخصی به صورت ناایمن جوشکاری می کرده که جوشکاری به 
انبار چســب ســرایت کرده و آتش  ســوزی رخ داده اســت. آتش ســوزی 
فــوق العاده شــدید بود. ما عمده ایســتگاه های آتش نشــانی را بســیج 
کردیــم. جانفشــانی آتــش نشــانان و لطــف خدا موجب شــد کــه آتش 
ســرایت نکند. ۲۰۰ مغازه ســوخت و ســه نفر که فوت شــدند، خودشان 

خود را محبوس کردند. ۷ نفر هم مجروح شدند.
 شــهردار تهران خاطرنشــان کــرد: آنجا نیاز بــه بازبینی اساســی دارد تا 

ســاماندهی پیدا کند. شــهرداری در بســیاری موارد تنهاست. در گذشته 
مــا به آنجــا برای ســاماندهی مراجعه کرده بودیم ولی نیاز اســت همه 

دستگاه ها قبول مسئولیت کرده تا ساماندهی شود.
 وی افــزود: ۱۶ هزار ســاختمان بــالای ۶ طبقه در تهــران داریم که طبق 
هــدف گذاری که کردیم، در حال بررســی همه این ســاختمان ها  برای 
اولین بار هستیم. قبلا فقط آتش نشانی بررسی می کرد، اما الان هشت 
دســتگاه در حال بررسی هستند که سه دســتگاه داخل شهرداری است. 
بیــش از ۵ هزار واحد بررســی شــده اند و مشــخص شــده کــدام واحدها 

پرخطر هستند و کدام واحدها نیاز به بازسازی دارند.
 زاکانی ادامه داد: پاســاژ علاالدین هم مورد بررســی قرار گرفته و نتیجه 
این شــده که نیاز به استحکام و نوسازی دارد. شادآباد هم اخطار گرفته 

بود. در حال بررسی بیمارستان ها هم هستیم.



سیاست 02J O M L E H N E W S P A P E R

Politics

با حکم رهبر انقلاب؛
امام جمعه و نماینده ولی فقیه در 

استان زنجان منصوب شد
حضرت آیت اله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اســلامی در حکمی 
حجت الاســلام آقای ســیدمصطفی حســینی را بــه امامت جمعه 

شهر زنجان و نماینده ولی فقیه در استان منصوب کردند.
به گزارش مهر، متن حکم رهبر انقلاب به این شرح است:

بسم ا... الرحمن الرحیم
جناب حجة الاسلام آقای سید مصطفی حسینی دامت افاضاته

بــا کناره گیــری جناب حجة الاســلام آقای علــی خاتمــی دام توفیقه جناب 
عالی را که دارای شایســتگی های لازم و ســوابق مدیریتــی و خدماتی بویژه 
در عرصــه ی خدمات قرآنی می باشــید به امامت جمعه ی شــهر زنجان و 
نمایندگــی خود در آن اســتان منصــوب می کنم. مردم عزیــز زنجان که به 
ولایتمداری و محبت اهل بیت علیهم السلام شهره اند، در حوادث گوناگون 
دوران انقــلاب و پــس از آن تا امروز، با صداقت و شــجاعت، راه روشــن آن 
بزرگــواران را پــی گرفته اند. انتظــار از جایگاه امامت جمعــه آن منطقه که 
خاســتگاه بزرگان علمی و دینی اســت، تلاش برای پرورش اســتعدادها و 
ارتقــا فکــری و علمی و عملی در عرصه ی دین و سیاســت و شــناخت ها و 
معنویت ها است. جوانان پاک نهاد را گرامی بدارید؛ با متن مردم از همه ی 
طبقات نشســت و برخاســت کنید؛ به تبلیغ عملی دین اهتمــام بورزید؛ و 
محتوای خطبه ها و بیانات را به نصاب غنای لازم برسانید. توفیقات شما 

را از خداوند مسألت می کنم.

وزیر امور خارجه در دیدار با همتای اردن:
اقدام جمعی برای توقف ماشین 

جنگی رژیم اسرائیل ضروری است
ســیدعباس عراقچی وزیر امور خارجه کشــورمان کــه در دور جدید 
دیپلماسی فشرده منطقه ای طی دو هفته اخیر، به اردن سفر کرده 
اســت، در دیــدار بــا ایمــن الصفــدی معاون نخســت وزیــر و وزیــر خارجه 
پادشــاهی اردن، موضوعــات مــورد علاقــه طرفیــن در روابــط دوجانبــه و 

تحولات جاری منطقه مورد تبادل نظر و مشورت قرار گرفت.
بــه گزارش مهــر، عراقچی ضمن مــروری بر وضعیت بحرانــی منطقه در 
نتیجــه تداوم نسل کشــی رژیم صهیونیســتی در غزه و تهاجم گســترده آن 
بــه لبنان، بر ضرورت اقدام جمعی کشــورهای منطقه برای متوقف کردن 
ماشین جنگی رژیم اشغالگر و جلوگیری از گسترش دامنه جنگ و حراست 

از ثبات و امنیت منطقه در راستای منافع ملت های منطقه تاکید کرد.
ایمن الصفدی وزیر خارجه اردن نیز با ابراز نگرانی شدید از وخامت شرایط 
امنیتــی منطقــه، موضع کشــورش مبنی بر ضــرورت پایان دادن به کشــتار 
مردم بی گناه فلسطین و لبنان و نیز توقف تجاوزات علیه لبنان و جلوگیری 

از بی ثباتی بیشتر در منطقه را مورد تاکید قرار داد.
طرفیــن همچنین بر اهمیت بســیج کشــورهای منطقــه و جامعه جهانی 

جهت کمک به آوارگان در غزه و لبنان و سوریه تاکید کردند.

وزیر ورزش و جوانان:
ساخت ورزشگاه جدید را به پیمانکار 

ایرانی می سپاریم
»احمد دنیا مالی«، وزیر ورزش و جوانان در حاشــیه جلســه  هیئت 
دولــت در جمع خبرنگاران در پاســخ به پرسشــی دربــاره آخرین 
وضعیت ســاخت ورزشــگاه فوتبــال در تهــران، بیان کــرد: اکنــون در مورد 
ســاخت ورزشگاه جدید ۱۹۰ هکتار زمین تحویل گرفته ایم. منتهی با توجه 
به اینکه پروژه بزرگی اســت و تأمین منابع آن مقررات قانونی خود را دارد، 
بخشــی از آن انجــام شــده و بخشــی دیگــر در حال انجــام اســت. در مورد 
اینگونه پروژه ها گزارش توجیه فنی و اقتصادی و پیوست فرهنگی آن حتماً 

باید تهیه و کلیه این گزارش ها باید در دولت مطرح شود.
وی در ادامــه اظهــار کــرد: بعــد از اینکــه در دولــت مطرح شــد ما بایســتی 
مجوزهــای بالادســتی را در ایــن رابطــه که طرح موضوع در جلســه ســران 
قــوه اســت را در دســتور کار خود قرار دهیــم. به صورت جدی بــرای ما این 
موضوع مهم است که پیگیری کرده و آن را به نتیجه برسانیم. در خصوص 
پیمانــکار باید بگویم یک مجموعه داخلــی و یک مجموعه خارجی، نه به 
صورت پیمانکار بلکه مجموعه خارجی به شکل تأمین مالی ورود خواهد 
کرد. تمام تلاش ما این است که صد در صد کار پیمانکاری ورزشگاه توسط 

پیمانکاران ایرانی انجام شود.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:
تک تک هنرمندان ممنوع الکار 

تجدیدنظر خواهند شد
 »ســید عباس صالحی«، وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در حاشیه 
جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران رابطه با ممنوع الکار بودن 
برخــی از هنرمنــدان اظهار کرد: مــوارد مربوط به هنرمندانــی که به عنوان 
ممنوع الکار تلقی می شــوند مختلف اســت و تک تــک هنرمندان ممنوع 
الــکار در دوره جدید مورد بررســی مجدد قرار خواهــد گرفت و تجدید نظر 

کلی اتفاق خواهد افتاد.
بــه گزارش مهر، وزیر فرهنگ در پاســخ به ســوالی دربــاره اقدام ها و وعده 
دولــت ســیزدهم بــرای مســکن هنرمنــدان و برنامــه و وعده هــای دولــت 
چهاردهم اظهار داشت: اجازه بدهید این قول را زمانی بدهم که مطمئن 

شوم.
صالحی در پاسخ به سوالی دخصوص اینکه آیا وزارت ارشاد برای قانونمند 
کردن ســبک موســیقی رپ، برنامه ای در دست دارد؛ گفت: درباره این نوع 
موضوعات، اجازه بدهید معاونت هنری مستقر )یا تثبیت یا تغییر( شود، 
در شــورا یا مجموعه ای که در دوره جدید استقرار پیدا می کند، موضوعاتی 
که یک مقداری مورد تفاوت نظر اســت آنجا تعیین تکلیف نهایی خواهد 
شــد. صالحی دربــاره تأخیر در تعییــن معاونت ها، گفت: قبــلًا هم گفتیم 
تــا آخر مهر انتصابات انجام می شــود، البته مســیر خــود را طی می کند اما 
مسیر انتصابات، مسیر در فضای استعلام هاست و در این دوره استعلام ها 

سه گانه است.
وی افزود: البته انتصابات کمی طول کشیده، کمیته انتصابات هم کار خود 
را انجام خواهد داد. مجموعه معاونت ها در مســیر استعلام ها قرار دارد و 

همان قولی که دادیم تا پایان مهر ماه، از نظر ما قطعی است.
وی در پاســخ به این که یعنی ممکن اســت تئاتر به سازمان تبدیل نشود؟ 
گفت: هر ســندی که مصوب شود آئین نامه های اجرایی آن ان شا ا... تهیه 

خواهد شد.

اخبـــار
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ریاست جمهوری

 رئیس جمهور در دیدار اعضای مجمع نمایندگان
استان تهران:

توافق هــای خوبــی در ســفرهای اخیر به 
کشورهای منطقه داشتیم

رئیــس جمهور میزبان اعضای مجمع نمایندگان اســتان تهران بود و در این جلســه 
ضمــن شــنیدن دغدغه هــا و نقطه نظــرات آنان، نکاتــی در جهت رفــع معضلات و 

نیازهای مردم و تقویت زیرساخت های پایتخت مطرح کرد.
به گزارش مهر، مسعود پزشکیان در این جلسه با تبیین مؤلفه های گفتمان دولت چهاردهم 
در ایجــاد همگرایــی و وفــاق ملی در کشــور گفت: ما معتقدیــم دوره رقابت هــای انتخاباتی 
گذشــته و امروز زمان همدلی برای حل مشــکلات کشور است، لذا صادقانه در تلاشیم شعار 
وفاق ملی را تحقق ببخشــیم و گرچه در این مســیر با چالش هایی نیز مواجهیم اما با ســعه 

صدر کارها را پیش خواهیم برد.
پزشــکیان با تاکید بر اینکه تحولات جهانی و شرایط بسیار حساس منطقه انسجام، همدلی 
و همگرایی داخلی را بیش از هر زمان دیگری ضروری ســاخته اســت، تصریح کرد: ما قصد 
داریم با اصلاح روندهای نادرســت و ارتقای خدمت رســانی به مردم در ذیل گفتمان وفاق 
ملی، آن بخش مهمی از جامعه که به هر دلیلی نارضایتی هایی دارند را نیز با نظام همراه 

و همدل کنیم.
رئیس جمهور در ادامه با بیان اینکه رفتار ما در مواجه با مشکلات کشور باید به گونه ای باشد 
که امکان سو استفاده و طمع برای ایجاد شکاف در جامعه را از دشمن بگیرد افزود: دولت به 
دنبال آن است که با توافق و تفاهم با سایر بخش های حاکمیتی، بودجه را به گونه ای تدوین 
کند که علاوه بر جبران کسری، رفع ناترازی ها در بخش های مختلف و تأمین کالاهای اساسی 

مورد نیاز مردم، روند توسعه کشور و تقویت زیرساخت ها نیز با اخلال مواجه نشود.
پزشــکیان همچنین به دیپلماســی فعالانه منطقه ای دولت با کشــورهای همسایه به عنوان 
یکــی از ابزارهــای مهم در موفقیت راهبرد توســعه ای جمهوری اســلامی ایــران و به منظور 
ایجاد فرصت های جدید اقتصادی برای کشور اشاره کرد و گفت: در سفرهای اخیر به برخی 
کشــورهای منطقه توافق های بســیاری خوبی صورت گرفته که با اجرایی شدن آنها گام های 

بزرگی در رشد اقتصادی کشور برداشته خواهد شد.
رئیس جمهور در بخش دیگری از ســخنان خود به برخی معضلات پایتخت نیز اشــاره کرد 
و با بیان اینکه روند فعلی توســعه تهران هیچ تناسبی با منابع، ظرفیت ها و زیرساخت های 
آن نــدارد و ادامــه ایــن وضعیــت زندگی در این شــهر را بــرای مردم آن غیــر ممکن خواهد 
کرد، اظهار داشــت: در این راســتا ما از راهکارها و برنامه های علمی و قابل اجرا برای اصلاح 
وضعیت فعلی پایتخت و همچنین رفع معضلات آن استقبال خواهیم کرد و نقش مجمع 

نمایندگان استان تهران نیز در این زمینه بسیار حائز اهمیت خواهد بود.
پیش از ســخنان رئیــس جمهور در این جلســه، اعضای مجمع نمایندگان اســتان تهران به 
بیان نظرات، دیدگاه ها و درخواست های خود از دولت از جمله درباره تخصیص منابع لازم 
به پایتخت در بودجه متناســب با سرانه جمعیتی و تعدد معضلات و نیازهای زیر ساختی، 
حمل و نقلی و محیط زیستی، سامانه محور شدن کلیه عملکردهای اقتصادی دستگاه های 
اجرایی به منظور مقابله با فســاد، ســاماندهی اتباع بیگانه، لحاظ بخش کشــاورزی و روســتا 
در بودجه دســتگاه های اجرایی، لزوم رصد روزانه قیمت کالاهای اساسی، ایجاد مرکز پایش 
اجرای برنامه هفتم توســعه، ایجاد تمهیــدات لازم به منظور مهاجرت معکوس نیروی کار 
ماهــر از تهــران به اســتان های مبدا، ضــرورت برنامه ریــزی لازم برای مقابله با آســیب های 
نوظهــور اجتماعی، تعیین تکلیف محدوده تهران با شهرســتان های اطراف، اهتمام دولت 
بــه تکمیل پروژه های نیمه کاره اســتان تهــران به ویژه در بخش بهداشــت و درمان، ضرورت 
ارتقای ظرفیت اداری اســتان تهران، ترســیم الگوی صحیح حمل و نقل عمومی شــهری و 
ترویج استفاده از آن، فراهم کردن زیرساخت های دورکاری در شهر تهران در راستای تمرکز 
زدایی و تقدیر از رویکرد مردمی و وفاق محور رئیس جمهور و همچنین مواضع مقتدرانه وی 

در دفاع از جبهه مقاومت پرداختند.

اختصاصی
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 گزارش »جمله«  از وضعيت نامناسب کارگران ساختمانی 
و مشکلات عدیده آنها؛

پیر شدن و مردن در آرزوی بیمه شدن
جمله 

سرویس سیاسی

اواسط اردیبهشت سال جاری قانون بیمه کارگران ساختمانی در هفته کارگر 
از ســوی رییس جمهور وقت ابلاغ شد تا روزنه ای برای تحقق آرزوی دیرینه 
کارگران ســاختمانی که ســال ها در انتظــار بیمه لحظه شــماری می کردند، 

گشوده شود.
رئیس جمهور در اجرای اصل ۱۲۳ قانون اساســی جمهوری اسلامی ایران، 
»قانون تفســیر ماده )۵( قانون بیمه های اجتماعی کارگران ساختمانی« را 
که ۱۹ فروردین ۱۴۰۳ در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی تصویب و در 
تاریخ ۲۹ فروردین ۱۴۰۳ به تأیید شورای نگهبان رسید، جهت اجرا به وزارت 
کشور، وزارت راه و شهرسازی، وزارت امور اقتصادی و دارایی و وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی ابلاغ کرد. قانون بیمه کارگران ســاختمانی در خصوص 
تغییــرات ماده ۵ قانــون بیمه های اجتماعی کارگران ســاختمانی مبنی بر 
تغییر وضعیت منابع درآمدی سازمان تامین اجتماعی به مجلس ارائه شد 
و مجلس فروردین ماه امسال با تصویب کلیات و جزییات طرح استفساریه 
مــاده ۵ قانــون بیمه های اجتماعــی کارگران ســاختمانی، ســازوکاری برای 

پرداخت بیمه کارگران ساختمانی تعیین کرد.
کارگر ساختمانی جزو مشاغل سخت و زیان آور به شمار می رود و طبق آمارها 
بیشترین حوادث ناشی از کار مربوط به فعالیت در کارگاه های ساختمانی و 
بخش ســاختمان است. اما این شــادمانی کارگران ساختمانی چندان دوام 
نیاورد و با گذشــت حدود شــش ماه از ابلاغ این قانون کارگران ســاختمانی 

هم چنان چشم انتظار بیمه هستند.
دلایل ناکامی این طرح فراوان است اما خبرگزاری ایلنا که رسانه تخصصی 
کارگران اســت  لابیگری کارفرمایان و سرمایه داران و بساز و بفروش هایی که 
نبض بازار را در دست دارند را اصلی ترین دلیل عقیم ماندن طرح می داند.

اصلاحیه ماده ۵ قانون بیمه کارگران ساختمانی، دستورالعملی ابتر است 
که نمی تواند منابع کافی برای بیمه کردن کارگران ساختمانی سراسر کشور را 
مهیا سازد هرچند »حسن عزتی« رئیس انجمن صنفی کارگران ساختمانی 
شهرستان بانه در استان کردستان معتقد است »همین متن فعلی اصلاحیه 
هم اگر اجرایی شود، ظرفیت برای بیمه کردن کارگران ساختمانیِ منتظر در 
سراسر کشور هست در واقع منابع کافی فراهم می آید منتها سازوکار اجرایی 
درســتی ندارد و اهتمامی برای اجرا نیســت«. اصلاحیه ماده ۵ قانون بیمه 
تامین اجتماعیِ کارگران ساختمانی کشور مصوب بهمن ماه سال گذشته ی 
مجلس شورا یک ماده واحده دارد که در بند الف آن در ارتباط با تامین منابع 
بیمه کارگران ساختمانی آمده است: سازمان تأمین اجتماعی مکلف است 
با دریافت هفت درصد )۷%( حق بیمه سهم بیمه شده از مأخذ کسر حق 
بیمه از کارگران دارای پروانه مهارت فنی شــاغل مســتقیم به عنوان ســهم 
کارگر و معادل بیســت و پنج درصد )۲۵%( مجمــوع عوارض صدور پروانه 
ایجاد یا توســعه احداث و یا افزایش تراکم ســاختمان تخریب و نوسازی بنا 
و تعمیرات اساســی علاوه بــر عوارض پرداختی به عنوان ســهم مالک این 
کارگــران را بیمــه نماید. در صورت عدم تأمین منابع لازم جهت گســترش 
پوشش بیمه ای کارگران با تصویب هیأت وزیران افزایش مجموع عوارض 
تا معادل سی درصد )۳۰%( و به صورت سالانه حداکثر در سقف معادل دو 
و نیم درصد بلامانع اســت. تامین اجتماعی می تواند تا ۳۰ درصد عوارض 
ساختمان را صرف بیمه کردن کارگران کند اما در هشت ماهی که از تصویب 
این اصلاحیه بعد از کش و قوس های فراوان گذشــته، اتفاق مثبتی نیفتاده 
اســت؛ در شهرهای محروم و کارگرنشینِ کشــور، کارگران ساختمانی بعد از 

سال ها کار سخت و زیان آور همچنان در انتظار یک بیمه ی حداقلیِ تامین 
اجتماعی هســتند و همچنان جان و ســلامت خود را برای یک لقمه نان به 
خطر می اندازند. بیش از ۵۰ درصد فوتی های ناشــی از حادثه کار مربوط به 
بخش ساختمان است؛ دو بخش از صنعت، ۸۰ یا ۹۰ درصد حوادث مرگبار 
را به خود اختصاص داده اند: ساختمان و معدن. کارگران ساختمانی حتی 
یک بیمه ســاده هم ندارند و هشــت مــاه بعد از تصویب اصلاحیــه ماده ۵ 
قانون بیمه کارگران ســاختمانی، هیچ اصلاحاتی انجام نشــده، صف بیمه 
همچنان طولانی ست و کارگران در این صف جلو نمی روند؛ کارگران معدن 

نیز که در حوادث سریالی جان خود را خیلی ارزان از دست می دهند.
از سوی دیگر سؤال اصلی  درباره بازنشستگی آنهاست و می گویند آیا کارگران 
ساختمانی بازنشست هم می شوند؛ کارگری را سراغ دارید که توانسته باشد 
بازنشســت شــود و حقوق بازنشســتگی از تامیــن اجتماعی بگیرد؟ پاســخ 
تاســف بار اســت  زیرا تعداد بسیار رابطه  نســبت به  جمعیت بالای کارگران 

ساختمانی بازنشستگی  دریافت میکنند.
در همین رابطه در شهریورماه سال جاری یک فعال حقوق صنفی کارگران 
ســاختمانی در بندر گز خواســتار توقف نامه های دستوری تامین اجتماعی 

درخصوص بازرسی از کارگران صنعت ساختمان و قطع بیمه آنان شد.
روح الله محمــدی )رئیس انجمن صنفی کارگران ســاختمانی شهرســتان 
بندرگــز( در گفتگو با خبرگزاری ایلنا گفت: ســازمان تامین اجتماعی بعضا 
اقدام به نگارش چند نامه دستوری در راستای بازرسی از کارگران ساختمانی 
کرده اســت که این اقدام موجب قطع بیمه کارگران ســاختمانی به صورت 
سیســتمی می شــود او با بیان اینکه طبق برخی از همین بخشنامه ها که در 
واقع غیر قانونی نگاشته شده اند، تامین اجتماعی به بهانه بازرسی از کارگران 
ساختمانی به صورت سیستمی بیمه آنان را قطع می کند و تا بازرسی دوباره 
انجام نشود بیمه مجددا وصل نمی شود، افزود: بعضا بیش از دو ماه زمان 
می برد که بازرسی از کارگر انجام بگیرد و کارگر تا زمان انجام بازرسی و ثبت 
در سیســتم ســازمان حق واریز و استفاده از درمان در بیمارستان های ملکی 

را ندارد.
بــه گفتــه محمــدی؛ انتظــار مــی رود کــه ســازمان تامیــن اجتماعــی نظام 
ســهمیه بندی بیمه را یکبار برای همیشــه از میان بردارد و بازرســی و احراز 

اشتغال کارگران را به انجمن ها بسپارد
همانگونه که  واضح است مشکلات کارگران ساختمانی بسیار زیاد است، از 
نبود ایمنی کافی تا نداشتن چشم انداز بازنشستگی  و از همه بدتر پیر شدن و 

مردن در آرزوی بیمه شدن.

تحلیل  »جمله« بر عذرخواهی صدا و سیمای جمهوری اسلامی ایران پس از پخش چندثانیه ای صدای آواز یک بانو؛

 در هزاره سوم اتفاق افتاد !
جمله 

سرویس سیاسی

گاه از خودمــان می پرســیم مردمــی کــه در آینــده نزدیــک 
می آیند و جایگزین نسل امروز می شوند اگر ببینند و بشنوند 
که در دهه ســوم هزاره ســوم، زنان در کشــور ایران که همواره 
مهد و مرکز فعالیت آزادانه و البته قانونمند زنان بوده است، 
اجــازه ورود بــه ورزشــگاه را نداشــتند و صــدای آوازشــان نیز 

ممنوع بود، درباره ما چه فکر خواهند کرد ؟
 اگر همان مردم در کتاب ها بخوانند و در آرشیو رسانه ها ببینند 
که صدای بانویی آوازه خوان در نتیجه یک خطای انســانی از 
یــک برنامه آن هــم به مدت چند ثانیه، پخش شــد و صدا و 
سیمای ملی از مردم عذرخواهی کرد، آن هم در شرایطی که 
همان مردم از شــنیدن صدای آواز این بانو، محظوظ شدند، 

با خود چه تصوری از دوران ما خواهند داشت ؟    
  روز گذشــته و در پایان یکی از برنامه های صدا و ســیما، آواز 
یک بانوی خواننده از آنتن زنده پخش شــد و کارگردان، صدا 
را قطع کرد و اجازه داده نشــد مــردم از این صدا لذت ببرند.  
رســانه ملی نیز ســریعاً بیانیه ای انتشــار داد که در بخشــی از 
آن آمــده اســت: »بــه اســتحضار مخاطبــان گرانقــدر برنامه 
ســیمای خانــواده می رســاند در ثانیه هــای پایانــی برنامه به 
مورخ ۲۱ مهرماه، بر اثر سهل انگاری و خطای فردی، بخشی 
از موســیقی یک فیلم ســینمایی ایرانی پخش شــد که در آن 
حدود شرعی رعایت نشده بود. مسئولان برنامه در بدو اتفاق 
متوجه این اشــتباه شــده و ضمن برخورد جدی با عامل این 

سهل انگاری، راه اشتباه مجدد را بستند.«
 ایــن بیانیــه از طــرف صدا و ســیمایی صادر شــد کــه عموماً 
عــادت به عذرخواهــی ندارد و ماننــد بســیاری از مدیران در 
جمهوری اســلامی، اشــتباهات خود را ناشی از جنگ ادراکی 
دشــمن می داند و اقدام به عذرخواهی را مایه وهن نظام ! و 
برای همین بســیار عجیب اســت و کاش اساساً صدا و سیما، 
تنها به قطع صدای آواز بانوی محترم بسنده می کرد و بیانیه 
عذرخواهی نمی داد که بیتی از مثنوی مولانا را در خاطرمان 

زنده کرد که گفت:

ای خبرهات از خبرده، بی خبر
توبه ی تو از گناهِ تو بَتَر !

 باور ما این است که بیانیه عذرخواهی صدا و سیما از اقدام به 
قطع صدای آواز بانوی خواننده، بدتر بود.

 نکتــه دوم درخصــوص ایــن بیانیــه این اســت که گفته شــد 
بــا عامــل ایــن ســهل انگاری برخــورد کردنــد. اگــر بخواهیم 
بــا همــان نــگاه تنــگ و تاریــک امثال پیمــان جبلــی و وحید 
جلیلــی به موضوع نــگاه کنیم و با ادبیات آنان، با خودشــان 
صحبت کنیم لازم است به دوستان یادآور شویم که کسی که 
ســهل انگاری یا کوتاهی می کند، لزوماً به این معنا نیست که 
قصد بدی داشــته اســت و به اصطلاح فقها، »جاهل قاصر« 
است. جاهل قاصر با »جاهل مقصر« فرق دارد و حکم شان 
با هم برابر نیست. جاهل قاصر را راهنمایی می کنند و اندرز 
می دهنــد امــا با جاهــل مقصر برخــورد می کنند. امــا در این 
موضوع خاص، محتســب به تعبیر رند شیراز، تیز بود و عزم 
خود را جزم کرد تا با جاهل قاصر هم برخورد کند و چه بســا 
تاکنون آن مادرمرده را اخراج کردند تا دیگر چنین فاجعه ای 
در صدا و سیمای ملی رخ ندهد به بیان روشن، همه حساب 

کار خود را بکنند.
 نکتــه مهــم بعدی کــه گویا مدیــران ارشــد و صدا و ســیما و 
سیاســت گذاران این نهاد حاکمیتــی از آن آگاهی ندارند این 
اســت کــه در کــف جامعــه، قاطبه مــردم حتــی بخش های 
مذهبــی و خانواده هــای ریشــه دار در زیســت روزانــه خود به 
صدای زنان آوازه خوان گوش می دهند و از آن لذت می برند 
و بــرای اکثریت مــردم، این اتفاقی عجیب نبــود و برعکس، 
قطع صدای آن بانو و صدور بیانیه، اتفاقی عجیب و به غایت 

واپسگرایانه و مایه خجالت است.
 در خصوص بخش دیگری از این بیانیه که مدعی شد پخش 
این آواز یعنی زیرپا گذاشتن حدود شرعی نیز باید یادآور شد 
درخصــوص صدای زن از دیرباز در میــان فقها و مجتهدان، 
اختلاف نظر وجود داشــت و حتی در کوران مبارزه در قبل از 
انقلاب، برخی روحانیون و علمای شناخته شده صدای زنانی 
چون »پریسا« که با سازهای ایرانی و غزلیات سعدی و حافظ 
را می خوانــد و از رقص و حرکات بدنی اجتناب می کرد، نگاه 

و نظــری مســاعد داشــتند. آنچه کــه صدا و ســیمای ملی در 
خصــوص این اتفاق، طرح کــرد نگاه و نظر یک طیف فکری 
است که اتفاقاً در جامعه به نگاه تنگ و بسته در موضوعات 
مختلف سیاسی و دینی شهره اســت و در جامعه طرفداران 

زیادی ندارد. 
  نکتــه آخــر این که چنین رفتارهایی که در چهاردهه گذشــته 

از ســوی افراطیون سیاســی و مذهبی، مسبوق به سابقه بوده 
اســت در تغییر نگاه بنیادین مردم به دین و فرهنگ بســیار 
موثــر بوده اســت و این اقــدام نیز در جامعــه، چنین نتایجی 
بــه دنبال خواهد داشــت و در حقیقت نقضِ غرض اســت و 
آقایان را از اهداف و ایده آل هایی که دارند، دور و دورتر خواهد 

کرد.  

گویا مدیران ارشد و صدا و سیما و سیاست گذاران این نهاد 
حاکمیتی از آن آگاهی ندارند این است که در کف جامعه، قاطبه 
مردم حتی بخش های مذهبی و خانواده های ریشه دار در زیست 
روزانه خود به صدای زنان آوازه خوان گوش می دهند و از آن لذت 
می برند و برای اکثریت مردم، این اتفاقی عجیب نبود و برعکس، 

قطع صدای آن بانو و صدور بیانیه، اتفاقی عجیب و به غایت 
واپسگرایانه و مایه خجالت است

J O M L E H
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اقتصادی

پرچم گروه مالی گردشگری بر تارک قله های 
مسئولیت اجتماعی

در چهارمیــن جشــنواره روابــط عمومــی و مســئولیت اجتماعی با عنــوان »برند 
خوب«، ۲ نشــان عالی و سفیر مســئولیت اجتماعی به مهدی جهانگیری، رئیس 

گروه مالی گردشگری اهدا شد.
به گزارش روابط عمومی گروه مالی گردشگری، چهارمین دوره جشنواره روابط عمومی 
و مســئولیت اجتماعــی )برند خوب( با حضور ســازمان ها، شــرکت های پیشــرو در حوزه 
مسئولیت اجتماعی و محمدجعفر قائم پناه، معاون اجرایی رئیس جمهور و سرپرست 
نهــاد ریاســت جمهوری بــه عنــوان مهمــان ویــژه در مرکــز همایش هــای بین المللــی 
صداوســیما برگزار شــد. در این مراســم پس از ســخنرانی دبیــر جشــنواره و رئیس خانه 
روابــط عمومی ایران، پیام ناتاشــا پاولوویــچ، رئیس انجمن بین المللــی روابط عمومی 

)IPRA( قرائت شد.
در ایــن مراســم و بــه انتخاب هیات داوران جشــنواره، ۲ نشــان عالی و ســفیر مســئولیت 

اجتماعی به مهدی جهانگیری، رئیس گروه مالی گردشگری اهدا شد.
گفتنی است، گروه مالی گردشگری همواره یکی از مهم ترین نهادهای بخش خصوصی 
در زمینــه انجــام مســئولیت اجتماعی بــوده که می تــوان در این زمینه بــه فعالیت هایی 
چون تاسیس و راه اندازی مدارس کیمیای دانش در مناطق کم برخوردار کشور، احداث، 
تجهیز و نگهداری مراکز توانبخشــی در کرمان، جیرفت و ســیرجان، آزادســازی زندانیان 
واجــد شــرایط، انجام مســئولیت اجتماعــی در حوزه ورزش مانند ســاخت ورزشــگاه در 

شهرستان های بافت و بناب، برگزاری سالانه پویش سفره مهربانی و… اشاره کرد.

با تأکید بر توسعه تعاملات انجام شد؛
دیدار مدیران عامل بانک ملت و شرکت 

ملی نفت ایران 
مدیــران عامل بانک ملت و شــرکت ملی نفت ایران در نشســتی مشــترک حول 

محور بهبود و توسعه سطح همکاری های دو مجموعه گفت و گو کردند.
بــه گزارش روابط عمومی بانک ملت، فرشــید فرخ نژاد در دیــدار با حمید بورد معاون 
وزیر نفت و مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران، با اشاره به ظرفیت های کشور در عرصه 
صنایع نفت، گاز و پتروشیمی گفت: بانک ملت آمادگی دارد با استفاده از تمام پتانسیل 
های خود در مسیر حمایت از شرکای تجاری خود گام بردارد و برای پیشبرد اهداف کلان 

کشور به صنایع بزرگ کمک کند.
وی اظهار امیدواری کرد با گســترش ســطح همــکاری ها میان ایــن دو مجموعه بزرگ، 

شاهد پیشرفت و رونق روزافزون شرکت های فعال در حوزه نفتی کشور باشیم.

پویش حمایت بیمه معلم از دانش آموزان 
کم بضاعت

شــرکت بیمــه معلم به منظــور حمایت از دانش آمــوزان کم بضاعــت، اقدام به 
توزیع ۲ هزار بســته شامل کیف و لوازم التحریر در برخی مدارس مناطق محروم 

در سراسر کشور کرده است.
بــه گزارش روابط عمومی شــرکت بیمه معلــم؛ با هدف حذف یکــی از موانع تحصیلی 
دانش آموزان در مناطق کم برخوردار سراســر کشور، بیمه معلم با هماهنگی ادارات کل 

آموزش و پرورش به توزیع کیف و لوازم التحریر در برخی مدارس کشور پرداخت.
در ایــن برنامــه که با یاری اداره آموزش و پرورش تمامی اســتان های کشــور انجام شــد، 
مدیران شــعب بیمه معلم با همراهی مدیران منطقه ای آموزش و پرورش در مدارس 
مختلــف حضــور پیــدا کردنــد و در حضــور مدیــران و معلمــان ایــن مــدارس بــه توزیع 

بسته های آموزشی شامل دفتر، قلم، کتاب های کمک آموزشی و کیف پرداختند.
این اقدام نه تنها به تأمین نیازهای آموزشــی دانش آموزان کمک می کند، بلکه انگیزه و 

اشتیاق آن ها را برای ادامه تحصیل افزایش می دهد.
 بیمــه معلــم کــه همــواره خــود را عضــوی از جامعــه فرهنگیــان می دانــد، بــا هدایــت 
مســئولیت اجتماعی خود به ســمت توانمندسازی دانش آموزان کم بضاعت، در تلاش 
اســت از دانش آموزان حمایت حداکثری  به عمــل آورد زیرا باور دارد آموزش و پرورش 
بنیاد توسعه هر جامعه ای است و مسیر آبادانی کشور از مدارس و دانشگاه ها می گذرد.

 ثبت نام خودروهای وارداتی
با حساب وکالتی موسسه اعتباری ملل

مشــتریان محتــرم می توانند به صــورت غیرحضــوری در موسســه اعتباری ملل 
نســبت به وکالتی نمودن حســاب، به منظور ثبت نام در سامانه یکپارچه خودرو 
وارداتــی اقــدام نماینــد.  به گــزارش روابــط عمومی موسســه اعتباری ملــل: متقاضیان 
محتــرم بــه منظور حضور در طــرح عرضه عمومی جدید ســامانه یکپارچــه خودروهای  
وارداتی تا ســاعت ۱۲ روز دوشــنبه ۱۴۰۳/۰۷/۳۰ می بایســت یکی از حســاب های خود را 
نزد موسســه اعتباری ملل در ســامانه به نــام خودروی وارداتی وکالتــی نموده و مبلغ ۵ 

میلیارد ریال را مسدود نمایند. 
 شــایان ذکر اســت وکالتی نمودن حســاب در موسســه اعتباری ملل به صورت حضوری 
بــه نشــانی از طریــق متابانــک   از طریــق کلیــه شــعب سراســر کشــور و غیرحضــوری 

. www.metabank۷۲4 امکان پذیر می باشد.

با هدف علمی، تحقيقاتی و صنعتی امضا شد؛
تفاهم نامه همکاری بین توزیع برق و  پارک 

علم و فناوری استان مرکزی
اکرم یوسفی 

جمله- اراک

بــه منظــور ایجاد و گســترش و همفکــري و همکاري هاي آموزشــي وپژوهشــي و 
فنــاوری به ویژه در حوزه انرژی های تجدیدپذیر ، تفاهم نامه بین شــرکت توزیع 
نیــروی برق اســتان مرکزي با امضای محمود محمودی  واز ســوی پــارک علم و فناوری 

استای مرکزی با امضای محمد علی داستان دیزناب به توافق و امضاء رسید . 
مدیــر روابط عمومی شــرکت توزیــع نیروی برق اســتان مرکزی گفت:همکاری مشــترک 
در انجــام و هدایــت طــرح هــای پژوهشــی و پــروژه های تحقیقاتی شــرکت هــای دانش 
بنیان،همــکاری در فعالســازی و راه انــدازی اتاق فکر صنعت توزیع برق اســتان مرکزی با 
هدف شناســایی نیازمندی های فناورانه،مشــارکت پــارک علم و فناوری و شــرکت در حوزه 
مدیریــت تکنولــوژی وبرگزاری همایش هــا، ســمینارها، رویداد هــا و دوره های تخصصی 
و کارگاه هــای آموزشــی کوتاه مدت از جملــه محوری های همکاری در ایــن تفاهم نامه 

است.
رضایــی افزود:مشــاوره و همــکاری در راه انــدازی، تکمیــل و تجهیــز مرکــز تحقیقاتــی 
مشــترک ،همکاری در تدوین و تالیف اسناد و مدارک علمی و تبادل آنها،انجام داوری، 
نظــارت و پیگیری نتایج پروژه های تحقیقاتی و فناوری ،مشــارکت در انجام بازدیدهای 
متقابــل علمــی، فرهنگی و صنعتی و تحقیقاتی،همکاری در زمینه ارتقای شــرکت های 
دانــش بنیــان از دیگــر محورهــای همکاری در ایــن تفاهم نامه اســت. وی خاطر نشــان 
کرد:همــکاری و مشــارکت در زمینه توســعه و پیگیری اهداف انجمن  مهندســین برق و 
الکترونیک شاخه استان مرکزی، راه اندازی و تجهیز آزمایشگاه مرجع مرتبط با صنعت 
برق ،تحقیقات و فناوری ومشــارکت سازمان یافته پارک در طرح هاي پژوهشي برگرفته 

از نیازمندي هاي شرکت در راستاي بهبود بهره وري از سایر محورهای همکاری است.
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Economy

بانکداری

عضو هیأت مدیره بانک توسعه تعاون اعلام داشت 
رعایــت الزامات مدیریت ریســک موجب بهبود روند 

بانکداری توسعه ای می شود.
محمد جعفر ایرانی عضو هیات مدیره بانک توسعه 
تعاون در جلســه عالی کمیته مدیریت ریســک بانک 
اظهار داشت: هر موسسه مالی به لحاظ کنترل جریان 
های نقد ورودی و خروجی و همچنین رعایت تراز در 
صورت های مالی و هدایت عملیات های مختلف در 
مسیر صحیح و موثر نیازمند رعایت الزامات مرتبط با 

مدیریت ریسک است.
وی افــزود: بانــک در حمایــت از طــرح هــای مهــم 
اقتصادی و تولیــدی و در انجام خدمات تخصصی از 

جمله صدور اعتبار اســنادی و صــدور ضمانت نامه، 
تمامی بررســی هــا و احرازهــا را رعایت مــی کند و در 
عیــن حــال ممکن اســت با برخی ریســک هــا مواجه 

باشد.
ایرانی ادامه داد: کارآفرینان و تعاونگران که به عنوان 
متقاضی خدمات اعتبــاری و تخصصی بانک مطرح 
هســتند با برخی از ریســک های بازار و محیطی روبرو 
هســتند، از ایــن رو در ضمــن رعایــت چارچــوب ها و 
قواعد، ضــرورت دارد مطالعــات و الزامات حرفه ای 
مرتبط با مدیریت ریسک در تمامی سطوح عملیات، 

مدنظر قرار گیرد.
ایرانی تاکید کرد: بانک توسعه تعاون به عنوان بانک 

توسعه ای در هر دوره اهداف و راهبردهایی را متناظر 
با رســالت اصلی خود تدوین و به اجرا در می آورد که 
نیاز اســت در تصمیمات اصولی برآمــده از مدیریت 

ریسک بدان اهداف و راهبردها توجه کامل شود.
ایرانی تصریح نمود: اعضای کمیته ریســک متشــکل 
از نخبگان این حوزه در ســطح سیســتم بانکی و مالی 
کشــور و تعــدادی از مدیــران و متخصصیــن بانــک 
توســعه تعاون هســتند که همــواره نظــارت راهبردی 
بــر جریان منابــع و مصارف و نحوه عملیــات بانک را 
مدنظر دارند که تصمیمات این کمیته می تواند بانک 

را در مسیر صحیح بانکداری توسعه ای قرار دهد.
گفتنــی اســت ســی و هفتمیــن جلســه کمیتــه عالــی 

وضعیــت  بررســی  محوریــت  بــا  ریســک  مدیریــت 
نقدینگــی بانک و بازنگری در ســند اشــتهای ریســک 
نقدینگــی تشــکیل شــد. در ایــن جلســه پــس از ارائه 
گزارش هایی در خصــوص وضعیت نقدینگی بانک، 
بازنگری در حدود، شــاخص ها و اقدامات پیشنهادی 

مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
در این جلســه یــاری فــرد، ذکاوت و دبیریان به عنوان 
متخصصین حوزه مدیریت ریســک در ســطح شبکه 
بانکی مطالبی را مطرح نمودند و ذوالفقاری، شریفی، 
مهسا محمودوند سرپرست اداره کل مدیریت ریسک 
و طاهــره دنیایــی هریــس همــکار ایــن اداره کل نیــز 

توضیحاتی دراین رابطه ارائه دادند.

عضو هیأت مدیره بانک توسعه تعاون:

الزامات مدیریت ریسک موجب بهبود روند بانکداری توسعه ای می شود 

مشتریان بانک مسکن تا دوشــنبه  ۳۰ مهرماه ۱۴۰۳ می توانند به 
صورت حضوری و غیرحضوری نســبت به وکالتی کردن حســاب  

خود برای خرید خودروهای وارداتی اقدام کنند.
بــه گــزارش پایگاه خبــری بانک مســکن – هیبنا؛ امــکان معرفی 
حســاب های مشتریان بانک مسکن برای ثبت نام در طرح خرید 
خودروهای وارداتی از طریق ســامانه یکپارچه عرضه خودروهای 

وارداتی وزارت صنعت، معدن و تجارت فراهم شد.
روز   ۱۲ ســاعت  تــا  می تواننــد  مشــتریان  اســاس،  ایــن  بــر 
بــه  غیرحضــوری  مراجعــه  بــا   ۱۴۰۳ مهرمــاه  دوشــنبه  ۳۰ 
 ســامانه پیشــخوان مجــازی اینترنتــی بانــک مســکن بــه آدرس 
https://ecounter.bank-maskan.ir و یــا مراجعــه حضــوری به 

شعب این بانک، نسبت به تبدیل حساب خود اقدام کنند.
بانک مســکن انجام مراحل وکالتی شــدن حساب مشتریان و نیز 
مسدودسازی مبلغ پنج میلیارد ریال را در قالب ارسال پیامک به 

مشتریان اطلاع رسانی می کند.
در این مرحله از ثبت نام، انصراف از حساب وکالتی و رفع انسداد 

از حساب مذکور تا زمان اعلام وزارت صمت، امکان پذیر نیست.
امــکان وکالتــی کــردن حســاب در بانــک مســکن صرفــاً بــرای 
حساب های انفرادی با ماهیت واریز و برداشت کوتاه مدت عادی، 
کوتــاه مــدت عادی ممتاز، انواع حســاب های تعهــدی صندوق و 
قرض الحسنه پس انداز و حساب های جاری بدون دسته چک )از 
جمله حساب قرض  الحســنه جاری بدون دسته چک طرح ثمر( 

وجود دارد و ملاک مبلغ مســدودی، مانده قابل برداشت حساب 
است.

مشتریانی که پیش تر نسبت به وکالتی کردن حساب خود برای هر 
طرحی اقدام کرده اند، در حال حاضر نیز باید مجدداً در بازه زمانی 
مذکور نســبت به وکالتی کردن حســاب خود از طریق)حضوری و 

غیرحضوری( اقدام کنند.
مشــتریان بانک مســکن می تواننــد جزئیــات بیشــتری از وکالتی 
 کــردن حســاب برای ثبــت نــام خودروهــای وارداتــی را در آدرس

 https://www.bank-maskan.ir/advocacy5 دنبال کنند.

 وکالتی شدن حساب  مشتریان 
بانک مسکن برای خرید خودروهای وارداتی

خودرو

در جلسه بررسی عملکرد ارزی مطرح شد؛

  عملکرد مثبت بانک ملی ایران 
در حوزه ارزی

بانک

جلسه بررسی عملکرد ارزی بانک ملی ایران با حضور اعضای هیأت عامل ، معاونان 
مدیرعامل، مدیر امور شــعب تهران ، رؤســای ادارات کل و شــعب ارزی بانک برگزار 

شد.
بــه گــزارش روابط عمومی بانک ملی ایران؛ جلســه بررســی عملکــرد ارزی بانک به 
منظور بررسی چالش ها، ریسک های مترتب در حوزه ارزی ، ریسک های عملیاتی، 

حقوقی و قانونی مورد ارزیابی قرار گرفت.
در این جلسه معاون شعب، معاون ارزی و امور بین الملل، مدیر امور شعب تهران 

به ایراد سخن پرداخته و موضوعات ارزی بانک را مورد بررسی قرار دادند. 
گفتنی اســت بررســی عملکرد شــعب ارزی و گزارش های اعلامی نشان داد که علی 
رغم شرایط خاص اقتصادی کشور و تحریم های های موجود، شعب بانک ملی ایران 

توانسته اند عملکرد خوبی در حوزه ارزی داشته باشند و به سوددهی لازم برسند. 
در این جلســه ضمن اشــاره به ظرفیــت های بانک ملی ایران در حــوزه ارزی ، نکاتی 
در خصوص فعال سازی ظرفیت ها ، افزایش سهم بازار در حوزه ارز بازرگانی،  ارتقا 
خدمــات ارزی بانک  و جذب منابع خرد ارزی در شــعب بــا توجه به توانمندی های 

شعب دبی، هامبورگ و روسیه مطرح و راهکارهای لازم ارائه شد.
همچنیــن بحث مدیریت منابــع و مصارف و جذب منابــع، رعایت انضباط مالی به 
منظور جلوگیری از بروز ناترازی و تقویت بنیه مالی بانک در جهت حفظ سوددهی از 

دیگر مواردی بود که در این جلسه  مورد بررسی قرار گرفت.
در پایان این نشســت حاضران نظرات خود را در راســتای بهبود عملکرد ارزی بانک 
با مدیران به اشــتراک گذاشــتند و مدیران راهکارهای لازم جهت رفع موانع و بهبود 

عملکرد ارائه کردند.

امروز در تقویم: آغاز هفته تربيت بدني و ورزش l   گشايش موزه ملي قرآن كريم در تهران )1384ش( lدرگذشت شاه  علی سرخانی بازیگر سینما )1390ش( l ایران مبلغ 1200 میلیون دلار به ترکیه اعتبار داد)1354ش(

مدیرعامل بانک صادرات ایران:

یاد مهندس مفرح، آغازگر دوران نوین در بانکداری 
دیجیتال سپهر است

 مدیرعامــل بانــک صادرات ایــران زنده نگاه داشــتن نام 
مهنــدس مفــرح، بنیانگــذار این بانــک را انگیــزه ای برای 
هم افزایی کارکنان و ارتقای جایگاه بانک در اقتصاد کشور 

و بهره گیری از خدمات نوین بانکداری عنوان کرد.
بــه گــزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، محســن 
و  هیئت مدیــره  اعضــای  جمــع  در  نشســتی  در  ســیفی 
هیئت عامل با بیان این مطلب به ســهم روز افزون بانک 
در بازار اشــاره کرد و رســیدن تعــداد تراکنش های ماهانه 
بــه مرز یــک میلیارد مبادلــه پولــی را نشــانه ای از اعتماد 

مشتریان به این بانک برشمرد.
او با ارائه گزارشــی از روند بهبود ســرعت مبادلات پولی و 
ارتقای زیرســاخت های بانکــداری دیجیتال در این بانک، 
افــزود: تعــداد مبادلات پولــی از طریــق ۱۰ درگاه اینترنت 
بانــک، پایانــه شــعب، پایانــه فروشــگاهی، تلفن بانــک، 
خودپرداز، درگاه پرداخت اینترنتی IPG، نرم افزار صاپ، 
کیوســک بانک، همبانــک و همراه بانک بــه بیش از ۹۲5 
میلیون تراکنش رســیده که مبلغ مبادله شــده آن توســط 
بانک صــادرات ایــران از ۵۶۲ هــزار و ۵۴۴ میلیارد تومان 

فراتر رفته است. 
ســیفی در ادامــه گفت: راه انــدازی بانک دیجیتال ســپینو 
در ۳۰ روز ابتدایــی رونمایــی، بــا اســتقبال بیــش از ۳۰۰ 
هــزار هموطــن روبــه رو شــد کــه نشــان دهنده اعتمــاد به 
بســترهای امــن و نوین بانک صادرات اســت. مدیرعامل 
بانــک صــادرات ایــران اظهار کــرد: امــروزه ســپهرکارت، 

نمــاد اعتبــار در خانواده هــای ایرانی اســت. بــه طوری که 
بیــش از ۲۷ میلیــون و ۷۰۰ هــزار ســپهرکارت فعــال در 
اغلب خانواده های ایرانی وجود دارد که به عنوان ســندی 
قابــل اعتماد، مشــابه اعتبار برگه چک بانــک صادرات از 

روزگاران گذشته، مورد استفاده قرار می گیرد.

تسهیل خدمات بانکی با خودپردازها و   
کیوسک ها

ســیفی گفت: بانک صادرات ایــران همچنین با در اختیار 
داشــتن نزدیــک بــه 5۲۰۰ دســتگاه خودپــرداز در اقصــی 
نقاط کشور، بالاترین تعداد این دستگاه ها را برای استفاده 
هموطنــان فراهــم کــرده اســت کــه ماهانــه بیــش از ۴۳ 
میلیــون تراکنــش پولی و خدمــات دریافــت و پرداخت را 
تسهیل می کند. همچنین، ۱۳۰۰ کیوسک بانک صادرات 

نیز به تنوع خدمات بانکی افزوده است.

خدمات به فعالان کسب و کار  
در  فــروش  پایانــه  هــزار  از ۹۷۸  بیــش  کــرد:  تاکیــد  وی 
بخش هــای مختلف به فعالان فضای کســب و کار کشــور 
خدمــات ارائه می دهنــد و صاحبان مشــاغل و بنگاه های 
اقتصــادی از طریــق ۲۳۶۰ درگاه IPG بانــک صــادرات، 
محصولات خود را به فروش می رســانند. این دستاوردها 
نشــان دهنده تعهــد بانــک صادرات بــه ارائــه خدمات با 

کیفیت و ایجاد بسترهای امن مالی برای مشتریان است.

نائب رئیــس هیئت مدیــره بانــک ســینا در گردهمایــی 
رؤســای شــعب منطقه فــارس، کهگیلویــه و بویراحمد، 
گفت: تحول و ارتقاء در مدل کسب وکار بانک با تغییر در 

حوزه ساختاری و فناوری رقم می خورد.
احمــد  ســینا،  بانــک  روابط عمومــی  گــزارش  بــه 
ســلمانی آرانی، نائب رئیس هیئت مدیره بانک سینا، در 
گردهمایــی رؤســای شــعب منطقه فــارس، کهگیلویه و 

بویراحمد که با هدف تعامل بیشــتر مدیران عالی بانک 
با رؤسای شعب مناطق برگزار شد، گفت: تحول در مدل 
کسب وکار، تجربه سازی مطلوب برای مشتری و تسهیل 
و اصلاح فرآیندها، سه اصل مهم برای پیشرفت و ترقی 

بانک است.
ســلمانی آرانی بــا تأکیــد بــر ضــرورت بهبــود و ارتقــای 
مدل هــای کســب وکار بانکــی، تصریــح کــرد: تغییــر در 

مدل های کسب وکار باید با لحاظ نگاه ملی و تجربه سازی 
مطلوب برای رضایتمندی مشتری باشد.

نائــب رئیــس هیأت مدیره بانک ســینا با اشــاره به لزوم 
تحقــق تحــول دیجیتــال در بانــک ســینا اظهار داشــت: 
مطالعه تجربه مشــتری و اصــلاح فرآیندها در موفقیت 
تحول دیجیتال بانک حائز اهمیت است و برای رسیدن 
بــه تحول دیجیتــال، باید موضوعــات مختلفی همچون 

فرهنگ سازی و آگاهی بخشی کارکنان مد نظر قرار گیرد.
گفتنــی اســت در این ســفر قائم مقام بانک ســینا، عضو 
هیئت مدیره و معاون برنامه ریزی و توســعه کسب وکار، 
بانکــداری، مدیــر  ارزی و بین الملــل، معــاون  معــاون 
امور شــعب و مناطق و مدیر منطقــه فارس کهگیلویه و 
بویراحمد حضور داشتند و طی بازدید از شعب منطقه، 

در جریان وضعیت عملکردی منطقه قرار گرفتند.

نائب رئیس هیئت مدیره بانک سینا مطرح کرد؛

ضرورت ارتقاء مدل های کسب وکار بانک سینا در بستر فناوری

com
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مدیرعامل شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( تشریح کرد؛

رشد 60 درصدی حمل ونقل بار 
تجاری در شش ماه ابتدایی سال

سعید چلندری در گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبری وزارت راه 
و شهرســازی با اشاره عملکرد ۶ماهه شــرکت شهر فرودگاهی 
امــام خمینــی)ره( در حوزه حمل ونقل بار تجــاری اظهار کرد: 
در نیمه نخســت امســال  ۴۳ هزار و ۱۲۵ تن  بار تجاری از شهر 
فرودگاهی امام جابه جا شــد که نســبت به مدت مشــابه ســال 

قبل با ۲۶ هزار و ۸۷۱ تن، شاهد افزایش ۶۰ درصدی بودیم.
وی افزود: در این مدت، بیشــترین میزان حمل ونقل بار کارگو 
توســط شــرکت هواپیمایی ماهان با ۱۵هزار و ۴۵۹ تن و سپس 

شرکت های قطری، امارات و چایناساترن انجام شده است.
رئیــس هیــات مدیــره و مدیرعامــل شــرکت شــهر فرودگاهی 
امــام خمینــی )ره( گفت: در ۶ ماه نخســت امســال بیشــترین 
مبادلــه بــار تجاری با کشــورهای قطر با بیــش از ۱۴هزار و ۴۷۹ 
تن و ســپس کشــورهای امارات، چین و ترکیه بوده اســت که از 
ایــن میزان ۹۰ درصد مربــوط بــه واردات و ۱۰ درصد دیگر نیز 

صادرات بوده است.
وی در ادامــه بــا اشــاره بــه عملکرد حــوزه حمل ونقل مســافر 
فــرودگاه امــام خمینی )ره( طی نیمه نخســت امســال یادآور 
شــد: در ایــن مــدت  نشســت و برخاســت قریــب بــه ۳۰ هــزار 
فروند هواپیما انجام شــد که در مقایســه با مدت مشــابه سال 
گذشته ۱۵ درصد افزایش داشته است. همچنین میزان اعزام 
و پذیرش مســافر نیز از طریق ترمینال های یک و ســلام؛ برابر 
بــا چهار میلیــون و ۶۷۴ هزار و ۷۵۵ نفر بود کــه این تعداد در 
مقایســه با مدت مشابه ســال گذشته ۱۶ درصد افزایش داشته 
اســت. رئیس هیات مدیره و مدیرعامل شــهر فرودگاهی امام 
خمینی )ره( گفت: در نیمه نخســت امســال بیشــترین ســهم 
پــرواز و مســافر مربــوط بــه مبدا/مقصــد ترکیــه و کمتریــن آن 

مربوط به کشور ونزوئلا بوده است.
شــهر  شــب های  و  روز  ترافیک تریــن  پــر  افــزود:  چلنــدری 
فرودگاهــی امــام خمینــی)ره( در نیمــه نخســت ســال ۱۴۰۳ 
مربــوط به عملیات نوروز، اربعین، حج تمتع و روزهای پایانی 

تابستان است.

مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی:

گسترش تردد دریایی در بندر 
خرمشهر در دستور کار است

علی اکبر صفایی معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل سازمان 
بنــادر و دریانــوردی به همــراه اعضای هیات عامل این ســازمان 
در ســفری دوره روز به استان خوزســتان، از بندر خرمشهر بازدید 
کرد. در جریان این بازدید، نشست بررسی چالش ها، مشکلات و 
ظرفیت های بنادر خرمشهر و آبادان با حضور مسئولان عالی رتبه 

سازمان بنادر و جمعی از مسئولان محلی برگزار شد.
به گزارش سازمان بنادر و دریانوردی، مدیرعامل سازمان بنادر و 
دریانوردی در این نشست، اظهار کرد: خرمشهر، شهری مقدس 
و متبــرک بــه خون پــاک و مطهــر شــهدای والامقامی اســت که 
بزرگ تریــن ســرمایه وجودی خــود را در طبق اخلاص قــرار داده 
و بــرای حفظ ارزش های اســلامی و کیان ســرزمین بــزرگ ایران، 
در برابر دشــمن تا بن دندان مســلح، ایســتادگی کرده و حماسه 
آفریدنــد. وی عنــوان کــرد: خرمشــهر بــا خلــق حماســه توســط 
مردمش و تقدیم شــهدای زیادی، دین خود را به کشور و انقلاب 
ادا کرد و وظیفه و رسالت همه کارگزاران نظام مقدس اسلامی به 
ویژه ما در سازمان بنادر و دریانوردی، خدمت شایسته به این شهر 

و مردم شهیدپرور و ولایتمدار آن است.
صفایــی با اشــاره بــه ظرفیت ها و پتانســیل های موجــود در بندر 
خرمشهر، گفت: نگاه سازمان بنادر و دریانوردی به بندر خرمشهر 
نگاه درآمدی نیســت، بلکه افق و نگاه مــا ایجاد رونق اقتصادی، 

افزایش اشتغال و خدمت به شهر و مردم آن است.
وی افــزود: در مبحث تخفیف تعرفه ها بــرای تجار و بازرگانان در 
ارتباط با بندر خرمشهر، به همه همکاران و معاونان تاکید شد که 
بدون ملاحظه و تا آن جایی که میسر است، اقدامات لازم انجام 

گیرد که امیدواریم موجب رشد و توسعه شود.
مدیرعامل ســازمان بنــادر و دریانوردی با اشــاره به ظرفیت های 
گردشــگری موجود در رودخانه کارون، خاطرنشــان کرد: سازمان 
بنــادر و دریانــوردی بــه صــورت عملــی، از افزایــش و توســعه 

ظرفیت های گردشگری دریایی در خرمشهر حمایت می کند.
از مطالبــات مدیــران و مســئولان  بیــان کــرد: یکــی دیگــر  وی 
خرمشهری، آسفالت کردن و زیباسازی مسیرهای منتهی به اداره 
کل بندر و دریانوردی خرمشــهر است که با کمک سازمان بنادر و 

دریانوردی این مسیرها ترمیم و مناسب سازی خواهند شد.
صفایی با تاکید بر ضرورت اســتمرار خط دریایی از خرمشــهر به 
بصره، گفت: خوشــبختانه در ایام اربعین حســینی، خط دریایی 
از خرمشــهر به بصره و بالعکس پس از مدت ها راه اندازی شــد و 
تاکید سازمان بنادر و دریانوردی این است که این خط در تمامی 
ســال فعال باشــد کــه امیدواریم بــا حمایت هــای وزارت نفت و 

تخصیص سوخت یارانه ای، این خط دریایی فعال شود.
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی گفت: فعال شدن ظرفیت 
صادرات فرآورده ها و محموله های نفتی از خرمشهر به کشورهای 
همســایه از دیگر ظرفیت های بی نظیر بندر خرمشهر است که با 
هماهنگی با گمرک ایران، مقرر شد مقدمات لازم برای ادامه دار 

بودن ترانزیت این فرآورده های نفتی انجام شود.
معاون وزیر راه و شهرســازی خاطرنشان کرد: همه تلاش ما این 
است که با تصمیمات و اقدامات در حال انجام، بنادر خرمشهر و 
آبادان، پربار و شکوفاتر شود که در نهایت ترافیک و تردد دریایی 

گسترده ای را به ارمغان آورد.

اخبـــاریادداشت

»فرزانــه صــادق«، وزیــر راه و شهرســازی 
در حاشــیه جلســه هیــات دولت با اشــاره 
بــه خبــر اهــدای واحدهــای مســکونی به 
عنــوان  طبــس  معدنچیــان  بازمانــدگان 
کرد: بنا بر تاکید رئیس جمهور و پیشــنهاد 
بــه  شــد  مقــرر  شهرســازی  و  راه  وزارت 
خانواده هــای داغدیــده فاقــد مســکن بــا 
پراکنش مختلف در اســتان های خراسان 
رضوی و جنوبی و سیســتان و بلوچســتان 
و گلســتان، مســکن با قرارداد واگذاری  به 
سرپرســت خانــواده و فرزندانشــان تعلق 

بگیرد.
و  راه  وزارت  خبــری  پایــگاه  گــزارش  بــه 
قراردادهــای  افــزود:  وی  شهرســازی، 
واگذاری مسکن را تقدیم به خانواده های 

داغ دیده حادثه معدن طبس می کنیم.
صــادق بــا تاکیــد بــر اینکــه اولویــت های 
برنامه ۵ ســاله هفتم توسعه در حوزه راه 

و شهرســازی به زودی تعیین می شود و با 
اشاره به دستور رییس جمهور برای تبیین 
اولویت هــای قابــل اجــرای برنامــه هفتم 
توســعه در تمامــی دســتگاه های اجرایی 
گفت: تیم کارشناســی ما در وزارتخانه در 
حال بررســی زمینه اجرای هریک از مفاد 
برنامــه هفتــم اســت و بــه زودی گزارش 
نهایی را برای دفتر رییس جمهور ارســال 

خواهیم کرد.
وی همچنین در بخش دیگری از سخنان 
خود درباره وضعیت قانون جهش تولید 
مســکن توضیح داد: متأســفانه بــه دلیل 
عــدم تزریــق منابــع مالــی در تســهیلات 
مورد نیاز برای متقاضیان مسکن، رکودی 
از بهمن سال گذشته گریبانگیر خانواده ها 
در سراسر کشور شــده بود. با پیگیری های 
انجام شــده و کمک نماینــدگان مجلس، 
به ویژه کمیســیون عمــران، منابعی برای 

جبــران عقب ماندگــی از بهمن ماه ســال 
گذشته تزریق کردیم.

صادق ادامــه داد: در حال حاضر ۳۷۰ تا 
۸۰ هــزار نفر در انتظار مشــارکت بانک ها 
هســتند و ما به دنبال تسریع در تسهیلات 
اقدامــات بعــدی هســتیم. همچنیــن،  و 
موضوعــات  خــود  کار  دســتور  در  دولــت 
جدیــدی دارد و بــر اســاس قانــون برنامه 
هفتم، تعهداتی که در ســال های گذشــته 
داده ایــم باید اجرایی شــوند. حدود ۷۸۰ 
هــزار نفــر از مــردم پــول واریــز کرده اند و 
مــا متعهد به تأمین مســکن بــرای آن ها 

هستیم.
وزیــر راه و شهرســازی در پایان تأکید کرد: 
قانون جوانی جمعیــت نیز در جای خود 
قــرار دارد و تمامــی مــوارد مربــوط به آن 
باید بر اساس بودجه های تخصیص یافته 

پیش برود.

وزیر راه و شهرسازی خبر داد؛

  واگذاری قراردادهای مسکن
به خانواده های داغدیده حادثه طبس

نگاهی به سازه مدارس متحرک در مناطق کم برخوردار 
و تمام آنچه برای سامان دهی آن ها لازم است؛

مدارس کانکسی؛ معضل یا ضرورت؟

یادداشت دبیر

سایه برین
 دبیر سرویس راه و مسکن

کانکــس، یک ســازه متحرک اســت کــه در مواقع 
بحرانی مورد استفاده قرار می گیرد و این را همگان 
می دانند. نکته بســیار مهم این تعریف، کلیدواژه 
بحرانی اســت. مثلا پس از وقوع زلزله و آوار شدن 
منازل، اسکان در کانکس از در خیابان ماندن بهتر 
است. درواقع از همان در خیابان ماندن بهتر است 
و نمی توانــد جایگزیــن ســازه های دائمــی باشــد؛ 
اتفاقی که گاهی اوقات متاسفانه شاهدش هستیم 
و آن هم جایگزین شدن این سازه های متحرک با 
بناهای دائمی است. در خصوص مدارس مناطق 

کمتر برخوردار، این اتفاق افتاده است.
استفاده از کانکس، برای مسئولین امر مزایایی دارد 
که باعث شــده تحصیل در آن ها را برای گروهی از 
دانش آموزان دائمی کنند. از مزایای آن ها می توان 
بــه این اشــاره کرد که قابــل جابجایی انــد و نیازی 
نیســت متولیان به خود زحمت ساخت مدارس 
کامل و مجهز در هر منطقه ای را بدهند. همچنین 
شــرایط خــاص کانکس هــا، آن هــا را از تجهیــز به 
سیستم سرمایشی و گرمایشی یا ملزومات کلاس 
هوشــمند بی نیاز می کند. درواقع کسی هم چنین 
درخواستی ندارد چرا که همه می دانند نمی توان 
از کانکس چنین توقعاتی داشت. اما دانش آموزان 
در ایــن فضا مشــکلات فراوانی دارنــد که در میانه 
این منفعت طلبی ها گم می شود. اخیرا »علیرضا 
کاظمــی«، وزیــر آمــوزش و پــرورش در تشــریح 
مشکلاتی که امروز و در آغازین روزهای وزارتش با 
آن مواجه اســت، اشاره ای نیز به مدارس کانکسی 
داشــته اســت. او تاکید کرده که مدارس کانکسی، 
معضل نیســت. این اظهار نظــر او انتقاداتی را به 
دنبال داشــته که به جا هم هست اما منظور وزیر، 
مدارس مناطق عشــایری بوده اســت. به گزارش 
اکو ایران، کاظمی گفت: »مدارس کانکسی بحران 
محسوب نمی شوند، بلکه شرایط اقلیمی و تعداد 
دانش آمــوزان باعــث ایجــاد ایــن مــدارس شــده 
 اســت.  عشــایر کانکس ها را هنــگام جابه جایی با 

خود می برند. 
همچنیــن، در برخــی مناطــق، مــدارس ســنگی 
وجــود دارند که ایــن امر به ســاختار جغرافیایی و 
زیست بوم آن مناطق مرتبط است و حدود ۴ هزار 
کلاس درس را شامل می شود. وجود حدود ۱۷۰۰ 
مدرسه کانکســی در برخی مناطق، باعث شده تا 
ســرانه فضای آموزشی کمتر از ســه متر برسد. به 
همین منظور، رئیس جمهور پروژه و طرح جهادی 
ویــژه ای را برای بهبــود این وضعیت آمــاده کرده 
اســت که بــه زودی از آن رونمایی خواهد شــد و به 

مشکلات مدارس کانکسی و سنگی می پردازد.«
بــا این پیش فرض کــه وزیر آموزش و پــرورش در 
خصــوص مناطق عشــایری و روســتایی صحبت 
می کنــد، نباید خیلــی از گزاره )مدارس کانکســی 
معضل نیست( عصبانی شد و اصلا این منطقی 

اســت که بــرای قشــری کــه کــوچ می کننــد، تمام 
امکانــات چون مدرســه، درمانگاه، ســینما و حتی 
منابــع آب، ســیار اســت و چــاره دیگــری نیســت. 
در ایــن ســبک زندگــی، اتفاقا کانکــس یک تحول 
اســت چــرا کــه تصــور کنیــد در صــورت نبــود این 
فضــا تمام فعالیتهــا به زیر چادر منتقل میشــود. 
امــا نکات مهمی وجــود دارد که بایــد به آن توجه 
کــرد. اینکه آیــا امروز مــدارس کانکســی، فقط در 
مناطــق عشــایری و کوچ نشــینی یافت می شــود؟ 
و آیا این ســازه ها دارای اســتاندارد کیفی مناســب 
 هستند؟ پاسخ هر دو سال قطعا خیر است و این، 

معضل است.
بــه گــزارش ایمنــا، دی مــاه ســال ۱4۰۱ »یوســف 
نــوری«، وزیــر آمــوزش و پــرورش وقــت خبــر از 
خداحافظــی با ایــن مدارس تا پایان آن ســال داد 
و گفــت که مــدارس کانکســی با توجه به شــرایط 
یــک دوره زمانــی و بــا توجــه به ضرورت توســعه 
عدالــت آموزشــی در مناطــق محــروم راه اندازی 
شــد و اکنــون هشــت هــزار مدرســه کانکســی در 
کشــور وجــود دارد که بیشــتر در اســتان های غربی 
و جنوبی مســتقر اســت و بــرای جمــع آوری آن ها 
 دوهــزار میلیــارد تومــان بودجه اختصــاص داده
 شده است. این یعنی مدارس کانکسی در مناطق 
محــروم وجــود دارنــد نــه در مناطق کوچ نشــین. 
همچنیــن اصــلا ایمن نیســتند. بــه عنــوان مثال 
فروردین مــاه همیــن ســال جاری، یکــی از همین 
مــدارس متحــرک در یکــی از روســتاهای مراغــه 
حادثه آفرید. به گزارش جوان، »مریم شــجاعی« 
معلم این مدرسه کانکسی در خصوص این حادثه 
پیش آمــده گفته بــود: »نه  تنها کانکــس به زمین 
متصل نبود، بلکه روی ارتفاع هم قرار داشــت. به 
همین دلیل وقتی تندباد آمد این کانکس واژگون 
شد. به گمانم اگر به منبع آب برخورد نکرده بود، 
تا جاده پایین دست سرازیر می شد و اتفاق بدتری 
رقــم می خــورد. بعــد از حادثــه شــانس آوردیم و 
کانکس طوری واژگون شــد که خداروشــکر یکی از 
پنجره ها رو به آســمان بود و توانســتم بچه ها را از 

پنجره به بیرون بفرستم.«
پپس دیگر مشــخص اســت که چــه می خواهیم. 
اولا بســاط مدارس کانکسی در مناطقی که نیازی 
به وجود ســازه متحرک نیســت، باید جمع شــود. 
وزارت آموزش و پرورش با همکاری سازمان های 
تابــع وزارت راه و شهرســازی چــون ســازمان ملی 
زمیــن و مســکن، بنیــاد مســکن انقلاب اســلامی 
البتــه  و  معمــاری  و  شهرســازی  شــورای عالی  و 
استانداری ها و شهرداری های این مناطق به خوبی 

می توانند این مهم را تحقق بخشند. 
در خصوص مناطقی هم که سازه سیار می طلبد، 
بایــد کانکس های ایمــن در اختیــار دانش آموزان 

قرار داد. 
جان دانش آموزان ولو اگر کمتر از تعداد انگشتان 
یک دست باشند، بازیچه نیست که با چهار تخته 
کنار هم قرار گرفته، از خود سلب مسئولیت کنیم و 
ادعا کنیم که شرایط زیستی منطقه، اجازه ساخت 

سازه دائم نمی دهد.

J O M L E H

راهآهن

 مدیرعامل راه آهن در دیدار سفیر و رایزن اقتصادی
و بازرگانی سفارتخانه اسپانیا:

 آمادگی گسترش همکاری با اسپانیا 
در حوزه ریلی را داریم

»جبارعلــی ذاکــری«، معــاون وزیــر راه و شهرســازی و 
مدیرعامل راه آهن با »آنتونیو سانچس – بندیتو«، سفیر 
کشــور اســپانیا در ایران و »اینیگو گیــل گازارس آرماندا«، 
رایــزن اقتصــادی و بازرگانــی ســفارتخانه در ســاختمان 

شهدای راه آهن دیدار کرد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی راه آهن جمهوری اســلامی 
ایــران، ذاکــری در این دیدار، با اشــاره به همکاری دیرینه 
و تعامل خوب راه آهن های دو کشــور و همچنین سوابق 
درخشــان ســفیر اســپانیا، از جملــه دریافت نشــان ملی 
ماداگاســکار، ابــراز امیدواری کرد: ســوابق ایشــان نشــان 
می دهد که با تجربه خوبی که دارند، گام های بسیار خوبی 
را در رابطه با مســایل فنی و اجرایی بین دو کشــور ایران و 

اسپانیا بر خواهند داشت.
معاون وزیر راه و شهرسازی عنوان کرد: راه آهن جمهوری 
اســلامی ایــران طی ســالیان، رابطــه خوبی با کشــورهای 
اروپایی داشته است و اکنون نیز ما آمادگی داریم با توجه 
بــه تعاملات علمی و صنعتی بین ایران و اتحادیه اروپا، 
همکاری خود با کشــور اســپانیا را در حوزه ریلی گسترش 

دهیم.
وی با بیان اینکه همکاری بین شرکت های علمی و فنی 
بخــش خصوصی در حوزه ریلــی، هیچگونه محدودیتی 
ندارند و در جهت توسعه فناوری بین کشورها می توانند 
مورد استفاده قرار گیرند، تصریح کرد: در مرحله نخست، 
ما خواهان حضور کارشناسان حوزه ریلی ایرانی در اسپانیا 
و همچنین کارشناســان حــوزه ریلی اســپانیایی در ایران 

هستیم.
مدیرعامــل راه آهــن تاکید کــرد: در زمینه تولیــد واگن در 
داخل کشــور و استفاده از واگن های مسافری و استفاده از 
ظرفیت های صنعت ریلی اسپانیا در توانمندسازی واگن 
ســازهای کشور، می توانیم شــاهد همکاری بین دو کشور 

باشیم.
ذاکری اظهار کرد: در برنامه هفتم توســعه کشــور، اجازه 
واردات لکوموتیو و انتقال فناوری برای تولید لکوموتیو به 

کشور داده شده است؛ به همین منظور علاقمند هستیم 
تا از ظرفیت صنعت ریلی اســپانیا به خصوص در تولید 
لکوموتیوهــای آلســتوم که بــوژی آن ها در اســپانیا تولید 

شده، بهره ببریم.
معــاون وزیــر راه و شهرســازی خواســتار تبــادل دانش و 
تعامل دانشــگاه های فنی دو کشــور ایران و اســپانیا شد و 
تاکیــد کــرد: در ســال ۱۳۹۶، هماهنگی بین یک شــرکت 
اســپانیایی با راه آهن جهت ایجاد مرکز تکنولوژی تســت 
ایران )مرکز ملی آزمایش های ریلی( شــده بود که اکنون 
مایل هستیم تا این مرکز دانشگاهی با حمایت راه آهن، 

مجدد راه اندازی شود. 
وی با اشــاره بــه فرصت های ســرمایه گذاری در صنعت 
حمل و نقل ریلی ایران، اظهار کرد: در رابطه با پروژه های 
ریلی که در کشور وجود دارد، ما اعلام آمادگی می کنیم که 
در جهت اجرای برنامه های توسعه حمل و نقل ریلی، از 
هر گونه سرمایه گذاری به ویژه در بخش ناوگان مسافری 

حمایت کنیم.
ذاکری ضمن استقبال از پیشنهاد سفیر اسپانیا در جهت 
برگزاری جلسات فنی بین کارشناسان دو کشور، گفت: ما 
در حوزه راه آهن پر ســرعت نیاز به خدمات مشاوره  فنی 
داریم و از هر راهکاری که راه آهن پر ســرعت را در کشــور 

فراهم کند، استقبال خواهیم کرد.
وی تاکیــد کــرد: رویکــرد جدیــد راه آهــن، توســعه حمل 
و نقــل مســافری اســت و بــه همیــن جهــت، نیــاز بــه 
واگن های مسافری با مشارکت بخش خصوصی کشور و 

تولیدکنندگان داخلی داریم.
مدیرعامل راه آهن تصریــح کرد: از همکاری بین بخش 
خصوصی ایران که واگن های مســافری را در اختیار دارد، 
با شرکت های اسپانیایی استقبال و حمایت خواهیم کرد.

ذاکری خاطرنشــان کرد: یکــی از راه هایی که بــه آغاز این 
همکاری ســرعت می بخشــد، اجاره واگن های مسافری 
اســت که می تواند در اختیار شرکت های مسافری ایرانی 

قرار گیرد.


